
(onderstaande reactie heeft enkel betrekking op sectie M van uw vraagstelling)

Graag wil ik bij deze kort reageren op uw voorstel om de middengolf-frequentieband volledig ter 
beschikking te stellen voor uitzendingen met een zeer beperkt zendvermogen.

In eerste instantie vind ik het zeker een goed idee om deze mogelijkheid te creëren, en ik twijfel er 
geenszins aan dat er bij diverse partijen wel belangstelling zal bestaan om hiervan gebruik te maken.
Desondanks vind ik het niet noodzakelijk om meteen de gehele middengolf voor laagvermogen 
omroep ter beschikking te stellen. In de eerste plaats is daarvoor een strikt technische reden aan te 
halen, die perfect ge-illusteerd kan worden met een Brits praktijkvoorbeeld. Nadat de BBC World 
Service enkele jaren geleden zijn uitzendingen op de frequentie 648 kHz beëindigde, werd er besloten 
om deze frequentie vanaf oktober 2012 enkel nog te gebruiken voor laagvermogen omroep, in dit 
geval omschreven als "community radio". Meteen werd door de Britse telecomregulator Ofcom een 
niet onbelangrijke kanttekening geplaatst bij dit besluit, namelijk dat er in de praktijk vermoedelijk 
geen belangstelling zou bestaan om deze frequentie voor dat doeleinde te gebruiken, vanwege het 
materiaal en de oppervlakte die hiervoor benodigd zijn. Ofcom formuleert het op zijn website op deze 
manier:
"We note that the characteristics of 648 kHz, being at the lower end of the AM band and therefore 
requiring relatively large masts and transmitter sites, may make it less suitable for community radio 
than other AM frequencies".
Dit bleek een terechte veronderstelling, aangezien de belangstelling voor het gebruik van deze 
frequentie voor "community radio" tot nu toe, voor zover ik dat kon nagaan,  nihil is gebleken. 
Verwacht mag worden dat de situatie in Nederland niet anders zal zijn dan in Groot-Brittannië, en dat 
het lagere deel van de middengolf-frequentieband dus onbenut zal blijven in het geval van de door U 
voorgestelde regulering.
Daarnaast worden vooral die lagere middengolffrequenties in het buitenland nog wel aangewend door 
zenders met hoge vermogens, voornamelijk in Zuid-Europa maar ook daarbuiten, wat vooral na 
zonsondergang tot zware interferenties leidt, waar met een ultra laag zendvermogen uiteraard niet 
tegenop te boksen valt.

Naast de opgesomde technische redenen om het lagere deel van de middengolf toch nog beschikbaar te 
houden voor hoge zendvermogens, wil ik er ook graag op wijzen dat verminderde belangstelling voor 
het uitzenden op deze band niet meteen hoeft gelijkgesteld te worden met totaal géén belangstelling. 
Dat lijkt me qua conclusie toch net iets te drastisch. Het is in eigen land natuurlijk wel zo dat enkele 
grote Nederlandse zenders, zoals Radio 10 (Gold) en NPO Radio 5, in het recente verleden hun 
uitzendingen op de middengolf hebben gestaakt, maar de achterliggende motivatie die tot deze 
beslisssing heeft geleid mag toch ook niet volledig genegeerd worden. Van Radio 10 was het 
algemeen geweten dat zij als commerciële zender graag een landelijk bereik hadden en daarbij enkel 
hun toevlucht namen tot AM wegens het ontbreken van een FM-licentie, wat uiteindelijk ook gebleken 
is. En het beëindigen van de uitzendingen op AM door Radio 5 is het rechtstreekse gevolg van het 
besluit van de Rijksoverheid om het mediabudget flink terug te schroeven, waarbij vooral de Publieke 
Omroep  getroffen wordt door bezuinigingsmaatregelen, wat dus ook weer geheel iets anders is dan 
"verminderde belangstelling voor het gebruik van de middengolf ".
Neem daarbij ook nog het feit dat de digitalisering van het radiolandschap (DAB+) zich nog in een 
heel primair stadium bevindt en op dit moment dus zeker nog niet mag beschouwd worden als een 
perfect alternatief voor andere frequentiebanden in het algemeen en de middengolf in het bijzonder.

Om al deze redenen lijkt het in zijn geheel ter beschikking stellen van de middengolf voor 
kleinschalige zendvermogens mij in de huidige situatie een iets té voorbarige en té radicale beslissing, 
en is het mijn voorstel om deze frequentieband in twee delen op te splitsen, waarbij het lagere deel van 
deze uitzendband omwille van de hierboven opgesomde redenen de komende jaren nog voorbehouden 
blijft voor omroeporganisaties die de voorkeur geven aan een grootschalig zendbereik op AM.



Oprechte dank om deze bedenkingen mee te nemen in uw besluitvorming.

Hartelijke groet,
-Michel van Immerseel   


